
redactionale 
' 

Pe cine iubesc 
actorii? 

Ar trebu i  ca d i sc uţ i i l e  cu reportofo n u l  pe masă să câştige în 
coerenţă, cu riscu l  d e  a pierde d i n  s inceritate. Nu e întotdea u
na astfe l ,  dar menţ inem această rubrică deoa rece avem 
convingerea că, aşa descu sută cum e (sa u pa re), spune mai 
m u lt despre coeziu nea redacţiei ,  despre cum ne ra portă m la 
cei  ca re scr iu şi  l a  cei ce fac teatru, decât a rt icolele ela borate. 
întrucât n u me l e  u n u i  tâ n ă r  reg izor rev ine  mereu în 
conversaţi i l e  noastre neînregistrate, s-a decis să n u  mai fie 
pomenit u n  t imp.  Dacă, totuşi ,  ci neva g h iceşte despre c ine 
este vorba, să sune la 89.89 . . .  S u nt mari pre m i i  pe n u mele ne
n u m it u l u i .  

- Alice Barb n e  reproşează că nu-i 
prea dăm atenţie. "Asta înseamnă, 
zice ea, că eu· aş fi o mediocritate. Ci
tind «Scena», nu-mi dau seama dacă 
sunt bună sau rea." Eu i-am explicat 
că, în artă, mediocritatea e egală cu 
l ipsa de valoare. Ea crede că a fi 
mediocru înseamnă a reprezenta o 
valoare medie, mijlocie. 
- Are şi n-are dreptate. La Don Juan ... 
a fost o cronică foarte bună în care -
dacă-mi aduc bine aminte - s-a scris 
că este singurul regizor, de după '89, 
fidel spiritului lu i  Mazilu. 
- Aşa cum s-a .prezentat la festivalu l  
Humorror, spectacolul era departe de 
această apreciere. · _  E adevărat însă că, în discuţi i le 
despre regia tânără, argumentele ne 
vin de la spectacolele care ies din 
comun. Unele sunt atât de aiuristice 
încât nu înţelegi nimic; altele, atât de 
neprofesioniste, încât nu le poţi uita. 
Un regizor ca Alice Barb, care se ţine 
aproape de text, e discutat în funcţie 
de proprii le performanţe, nu de 
tendinţe şi manifeste de grup. Don 
Juan ... a fost un spectacol bun, Ca
botinul - nu. 
- Mie nu mi  s-a părut rau nici 
Cabotinul. Era mai de început. 
- Şi cu actori mari, care nu prea merg 
pe mâna unui tânăr. 
- 1 se putea reproşa, cred, modal ita
tea de reducere a materialului dra
matic: a decupat, dintr-o piesă cu un 
anumit mesaj, un fragment cu mesaj 
paralel. Ceea ce se poate face la  
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şcoală, dar nu pe o scenă profesio
nistă. 
- Tn schimb, Priveşte înapoi... era un 
spectacol bun.  
- Tn care descoperea o altă faţă a 
actorului  George lvaşcu. 
- Asta nu înseamnă că trebuie să vor
bim acum numai despre Alice Barb ... 
- Ea este autoarea unor spectacole 
solide, cu relatii între personaje, cu 
poveste, dar şi ' cu "teatru". Tn u ltimul  
timp, nouă n i  se arată, cu oarece insis
tenţă, felurite lucruri cărora acesţe 
calităţi le l ipsesc. Şi ne lăsăm luaţi de 
val şi ne grăbim să spunem: "Nu e 
bine aşa, nu e bine aşa!". Astfel încât 
spectacole imperfecte, dar care au 
aceste calităţi, ale regizorilor tineri 
sau maturi, nu sunt discutate ... 
- Alice Barb este un fel de struţo
cămilă: a început cu actoria, expe
rienţă care a şi ajutat-o să facă specta
cole mature. De aceea este cu un pas 
înaintea unui  Claudiu Goga, de pildă, 
care a evoluat obişnuit 
- Şi a lţii au mai făcut o facu ltate 
înainte ... 
- Cine? ( ... ) Aaaa. (Râsete.) 
- Nu numai, şi Vasile Nedelcu a făcut 
înainte Geolog ia. 
- Propun .atunci ca Vasile Nedelcu să 
candideze la preşedinţia României ... 
- .. . alături de Marian Munteanu . . .  
(Râsete.) 
- ... şi la adunările electorale să vină cu 
violoncelu l  din piesa lui Vişniec. 
- Ştiţi ce cred eu? La un debut regizo
ral, toată l umea încearcă să de-

finească sau să măsoare noutatea. Şi 
când debutul e bun, dar nu spectacu
los, te bucuri o vreme, dar apoi îţi trece, 
uiţi. Mie aşa mi s-a întâmplat cu Alice 
Barb. Pe mine Mazilu al ei nu m-a mar
cat 
- Dar ce spectacole te-au marcat pe 
tine? Iar o să ajungem la numele 
acela .. . 
- Nu, o să spun alt nume: Bocsardi 
Laszl6, de pildă. El dovedeşte o matu
ritate care nu ţine de biologie, ci de 
gândire. El nu experimentează. 
- Şi mai are ceva: creativitate. 
- Ce are el extraordinar este controlul.  
- Asta se cheamă măsură. 
- Si este unul dintre atributele nece-
sare condiţiei de regizor profesionist. 
- Creativitate, după părerea mea, nu 
înseamnă capacitatea de a născoci 
mici flecuşteţe, de a pune pălărioare, 
fundiţe şi franjuri unui text ... 
- ... asta înseamnă inventivitate. 
- Nici măcar. Creativitate înseamnă să 
ai ceva de spus. El are un gând în 
legătură cu piesa. Pentru asta o pune 
în scenă. 
- Există, însă, şi creativitate negativă: · 
gândul regizorului  este să distrugă 
textul. Creează ceva împotriva textu
lui .  
- Spectacolul lu i  Aureliu Manea cu 
Strigoii era foarte bun - şi  total 
împotriva textului. · 
- Dar nu am spus că această creativi
tate negativă este neapărat proastă. 
Este negativă doar în raport cu un 
anume text. 
- Atunci se naste întrebarea: "Dacă 
nu-ţi place, de ce nu montezi ceva ce
ţi place?" Trebuie să ai o mare putere 
de distrugere ca să poţi să faci un 
spectacol valabil împotriva textului .  
- Şi o mare putere de construcţie, ca 
să pui ceva în loc. 
- Atitudinea polemică faţă de text 
este negativă faţă de ac�sta, dar nu e 
distructivă. 
- Dacă vorbim de Bocsardi, mă gân
deam la ultimul lui spectacol, Nuntă 
însângerată. Are destul de puţin 
de-a face cu textul. Dar, în acelaşi timp, 
este în spiritul lui Garcia Lorca şi pro
pune o construcţie foarte viabilă. 
- Am şi eu o atitudine polemică: mie 
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Lorca nu-mi place. 
- Era un om foarte talentat. A fost 
director de teatru, poate că în piesele 
lui conflictul dramatic este de un tip 
special ,  dar a fost un om care a 
.,mirosit" teatrul şi ştia ceva despre 
aerul scenei. 
- Şi Vlad Rădescu a fost director de 
teatru. 
- TI aşteptăm cu producţiile lui. 
- Apropo de creativitate şi de tine-
rimea revoluţionară, reproduc o 
observaţie a unui regizor serios şi nu 
foarte bătrân, Alexandru Dabija, care 
zicea că el observă cum experimentul 
tinerilor se opreşte la anii '60. Nici 
măcar nu se ajunge la anii '70. Au 
impresia că răstoarnă lumea, dar 
noutătile sunt vechi, fumate si uitate. 
- Prob lema este dacă acest experi
ment răspunde unei înţelegeri a pu-

' blicului si unei nevoie a lui de a co
munica. 

'
Eu cred că, în afara unor cer

curi special izate, adică a celor preocu
paţi de teatru, fie pentru că au rude 
acolo, fie pentru că-şi câştigă pâinea 
de pe urma acestei ocupaţii, publicul 
trebuie atras din locuri străine teatru
lui :  de la discoteci, de pe la formaţiile 
astea care cântă zece cuvinte pe trei 
note ... 
- Unii dintre ei pretind că trebuie să-şi 
construiască un alt public, al lor, pen
tru că nu mai au nevoie de cel vechi, 
.. stanislavskian". Dar între felul  vechi 
şi felu l  nou de a face teatru se 
creează, vrând-nevrând, un hiatus. 
Nici un fel de public nu găseşte ceea 
ce caută. 
- Dar chiar e un alt tip de teatru? 
- Eu cred că nu e chiar aşa cum spu-
neţi. Lucrurile sunt mai nuanţate. Dar 
vreau să întreb ce înţelegeţi prin .,ei". 
- Alina Nelega, de exemplu, scrie că ... 
- Nu, vă rog!... 
- Dar ea este un ideolog al acestei 
mişcări a tineretului în �egie şi în dra-
maturgie... . 
- Hai să luăm exemplul spectacolului  
An die Musik. A fost făcut în Occi
dent, în 1 975, si refăcut la Bucuresti, 
în 2000, copie fidelă a celui iniţial. 

'pe 
noi, cei care l-am văzut doar la 
Bucureşti, ne-a impresionat foarte 
tare, pentru că era ceva nou, un fel de 
a vorbi ... 
- ... aşa s-a întâmplat şi cu Trilogia 
antică .•• 
- ... cei de la Avignon, care au văzut 
acum varianta românească, nu au 
fost impresionaţi. Deci faptul că .. ei" 
refac nişte experienţe din trecut nu 
mi se pare ceva rău în sine, pentru că 
publicul românesc nu le-a parcurs. 
- Numai că astea se produc cu ideea 
că sunt ceva nou. 
- Dar cum se făcea teatru în anii '60 şi 
cum se face acum? Iar noi, aici, nu 
ştim ... 
- Din câte mi-am dat seama, trăsătura 
conceptuală distinctivă a teatru lu i  

românesc este parodia.  Aceeaşi 
observaţie am găsit-o în interviul luat 
de Oltiţa Cîntec lui Bernard Faivre 
d'Arcier: aici, la noi, dintr-o comedie 
se face foarte uşor o farsă, iar o dramă 
devine melodramă. Există un anume 
fel de a nu lua în serios lucrurile. De a 
te preface că le iei în serios, când, de 
fapt, faci cu ochiul  către publ ic: .. Hai 
să facem băşcălie împreună .de text, 
de autor, de situaţie!" E vorba de regi
zorii care lucrează mai mult în ultimii 
ani - nu vreau să spun tineri, pentru 
că am întâlnit aceeasi atitudine si la 
Măn iuţiu, de pildă.

' 
După părerea 

mea, e un simptom al lipsei de cre
ativitate. Faptul că tu nu ai  ce spune 
devine ... 
- ..... hai că nici ăsta nu a zis mare 
lucru." 
- Din ce am văzut eu că se face în 
Europa, am observat că există u n  
anume fel d e  a l u a  lucrurile î n  serios. 
Nu cu grandoare sau emfază, ci sin
cer, adevărat şi autentic, cinstit în 
raport cu ceea ce faci şi faţă de cei 
cărora te adresezi. Adică: .. Aşa văd eu 
lucrurile, aşa ţi le comunic eu ţie". Nu 
privind de sus, superior faţă de ce vrei 
să comunici. 
- Până în '89, ne împărţeam cam aşa: 
Estul e cu sufletul, Vestul cu banii. 
Tntre timp, Estul nu a dobândit bani, 
dar sufletul şi 1-a pierdut. Nu se mai 
vorbeşte despre suflet. Dacă citiţi nu
mărul din .. Aiternatives theâtrales", 
dedicat teatrului din fostul lagăr, veţi 
vedea că peste tot se deplânge 
această pierdere. 
- E mai puţin valabil pentru români, 
după părerea mea. Descinzând din 
Caragiale, teatrul nostru privea reali
tatea pieziş. 
- Vlad Mugur priveşte pieziş? Dar 
Cătălina Buzoianu? 
- Eu mă refer acum la dramaturgie, 
mă obsedează problemele ei. 
- Noi făceam alt tip de teatru decât 
ruşii. 
- Te contrazic: Caragiale, aşa cum a 
fost montat în ani i  70, dacă îti 
aminteşti spectacolul lui Pintilie, al lu i 
Ciulei şi, în special, O noapte fur
tunoasă a l  l u i  Alexa Visarion, nu 
.. dădea" spectacole vesele, decât la  
primul nivel. Râdeai ce râdeai, dar  te 
durea groaznic ce se întâmpla acolo. 
Buna dramaturgie românească a 
ani lor acelora era una ironică, satirică, 
dar ironia şi satira veneau din obser
vaţia că trăim într-o lume în care 
sufletul este chinuit, distorsionat, 
manifestările lui sunt recepţionate 
într-un fel nefiresc. De aici venea iro
nia, nu din jocuri de cuvinte. 
- Ciulei avea, oricât m-aţi contrazice, 
un zâmbet special al lu i ,  inc lusiv 
acum, la Hamlet. Iar marii regizori 
ruşi, dimpotrivă. 
- Liubimov ... 
- ... era şi el un tip mai special. 

- A  fost un regizor tipic pentru epoca 
sovietică. 
- Atipic, mai curând. Nici un talent 
real nu e tipic. 
- Acum, în România, se practică eta
larea schizofreniei: .,Uitaţi-vă la noi ce 
nebuni suntem". 
- E un fel de exhibiţionism al timi
dităţii. 
- Nu, ostentaţia e conştientă. 
- Nu cred că e timiditate. Mai curând, 
aroganţă. 
- Timizii nu prea devin creatori de 
teatru. (Râsete.) 
- Pe de altă parte, băşcălia face parte 
din specific. Din păcate, sensibil itatea 
e o prezenţă rară pe scenă. Şi în Job, 
revăzut de curând: un sfert din spec
tacol era deosebit de trist, iar apoi se 
trecea pe parodie. 
- E mai uşor să fii ironic, mai comod. 
- Nu cred că e la îndemână. Ca să te 
facă pe tine să râzi, e necesar un efort 
dublu. 
- Dar eu nu am spus că genu l  ăsta de 
parodie te face să râzi. 
- Atunci parodia e proastă. 
- E mai uşor să fii inteligent, sau să fii 
l uat drept inteligent, când faci băş
călie. Când iei l ucrurile în serios, ime
diat se va găsi cineva care să râdă de 
tine. Poziţia asta de superioritate îl 
plasează pe cel care o adoptă într-o 
situatie ferită de atacuri. 
- Eu vorbesc de cei care cred sincer în 
virtuţile ironiei şi ale parodiei. 
- Sinceritatea nu-i totuna cu forţa. 
- Unii au. Cui îi l ipseşte? 
- Lui Horia Gârbea, fată de Mazilu. 
- E mai puţin calitativ sau .. calitos" 
decât Mazilu. Mazilu a fost o explozie. 
A murit la 50 de ani şi a lăsat o operă 
finită. Noi, ceilalţi, vom muri mai târ
ziu si ne vom desfăsura la foc mocnit. 
- M

.
ie Mazilu mi se pare foarte serios. 

- Şi trist. , 
- Când spuneam că s-a pierdut sufle-
tul, eu nu respingeam comedia. Co
media e un gen cu suflet. Dar, din 
păcate, tot ce spunem noi aici nu se 
citeşte în cronici. Cuvântul talent 
apare foarte rar. Dacă citim cronicile, 
una după alta, în revista noastră, nu la 
alţii, afli despr� un spectacol că a avut 
cal ităţi şi l ipsuri, dar judecăm foarte 
rar creativitatea, inventivitatea, cum 
funcţionează echil ibrul lor. Descriem 
şi sperăm că din descriere va reieşi 
totul. 
- Autocritica criticii. 
- Eu nu sunt de acord: am atât de 
puţine bucurii când mă duc la teatru, 
încât, dacă zece minute d intr-un 
spectacol îmi plac foarte tare, chiar 
dacă restul e mai prejos, pentru mine 
contează foarte mult. 
- O  să fii singurul critic iubit de actori, 
ca Biţă Banu! 
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